



အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ
ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန၏

COVID-19 ကာကွယ်၊ ထိန်းချုပ်၊ ကုသရေး လုပ်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူ့သို့ အစီရင်ခံခြင်း
(၁၇-၇-၂၀၂၁)

မြန်မာနိုင်ငံရှိ ပြည်သူလူထုအားလုံးသည် ယခုအချိန်တွင် COVID-19 ကပ်ရောဂါဆိုးကြီး၏ ရိုက်ခတ်မှုအား အလူးအလဲ ခံစားနေရသည်ကို တွေ့မြင်ရသည်မှာ အလွန်ပင် စိတ်မချမ်းမသာ ဖြစ်ရပါသည်။ ယခုကဲ့သို့ COVID-19 ကပ်ရောဂါဆိုး တတိယလှိုင်း ရောက်ရှိလာမည်ကို ကြိုတင်မှန်းဆမိခဲ့သောကြောင့် အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ပြည်သူလူထု၏ အသက်၊ အိုးအိမ်၊ စည်းစိမ်ကို ကာကွယ်နိုင်ရန်အတွက် တတ်စွမ်းသမျှ အဖက်ဖက်က ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ထိုသို့ ဆောင်ရွက်ရာတွင် CRPH ယာယီအစိုးရ ဖွဲ့သည့်အချိန်မှစ၍ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ ကြားကာလ ကျန်းမာရေးစီမံချက်တွင် COVID-19 ရောဂါ ကာကွယ်၊ ထိန်းချုပ်၊ ကုသရေးကို စီမံကိန်းတစ်ရပ်အနေဖြင့် ထည့်သွင်းရေးဆွဲ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ကာကွယ်ဆေးထိုးမည့် အစီအစဉ်များကို ပြည်နယ်၊ တိုင်း၊ မြို့နယ်၊ ရပ်ကွက်၊ အဆင့်ဆင့်အထိ ပြင်ဆင်ရေးဆွဲဆောင်ရွက်မှုများ ပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ် ဧပြီလ (၁၆) ရက်တွင် အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ ဖွဲ့စည်းပြီးနောက် ဖြစ်ပေါ်လာမည့် အခက်အခဲများကို ကြိုတင်မှန်းဆမိသဖြင့် ယခင် ပြည်သူ့အစိုးရနှင့် COVID-19 ကာကွယ်ဆေး ရရှိရန် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် Gavi, The Vaccine Alliance - Covax Facility သို့ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ၊ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနက COVID-19 ကာကွယ်ဆေးထိုးခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်များကို ပြောင်းလဲနေသော နိုင်ငံရေးအခြေအနေနှင့် ကိုက်ညီအောင် ပြန်လည်ပြင်ဆင်၍ ပေးပို့တင်ပြခဲ့ပါသည်။ ထိုလုပ်ငန်းစဉ်များ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် နိုင်ငံတကာမိတ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ၊ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပမှ အသိပညာရှင်၊ အတတ်ပညာရှင်များနှင့် ပြည်တွင်းရှိ တိုင်းရင်းသားဒေသအဖွဲ့အစည်းအသီးသီးနှင့် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုများ အကြိမ်ကြိမ် ပြုလုပ်ပြီး အကြံဉာဏ်များ၊ အကူအညီများကို လည်း စဉ်ဆက်မပြတ် ရယူခဲ့ပါသည်။

ထိုညှိနှိုင်းဆွေးနွေးဆောင်ရွက်ချက်များအပေါ်တွင် အခြေခံလျက် ပြည်သူများ COVID-19 ကာကွယ်ဆေး ထိထိရောက်ရောက် ရရှိနိုင်ရန်အတွက် Gavi, The Vaccine Alliance သို့ အောက်ပါ နည်းလမ်း (၃) သွယ်ကို ဧပြီလဆန်းပိုင်းမှစ၍ အဆိုတင်သွင်းခဲ့ပါသည်။ ၎င်းအဆိုကို အခြား နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်း အသီးသီးများနှင့်လည်း ဆွေးနွေး၍ ပြည်သူများ အချိန်မီ ကာကွယ်ဆေးရရှိရန်အတွက် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။

ထိုနည်းလမ်း (၃) သွယ်မှာ -

နည်းလမ်း (၁)	နည်းလမ်း (၂)	နည်းလမ်း (၃)
<p>နိုင်ငံတကာမှ ရရှိသော ကာကွယ်ဆေးများကို -</p> <p>NUG CDM ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်းများ၊ တိုင်းရင်းသား ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းများက ထိုးပေးခြင်း၊</p> <p>စစ်ကောင်စီလက်အောက်ရှိ ဝန်ထမ်းများက ထိုးပေးခြင်း</p> <p>(ထိုသို့ ထိုးနေချိန်တွင် UN ကဲ့သို့ ကြားခံအဖွဲ့အစည်းများက ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ပေးရန်)</p>	<p>UN ကဲ့သို့ ကြားခံ အဖွဲ့အစည်း များမှ သင်တန်းပေး၍ ငှားရမ်း ထားသော ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်း များက ထိုးပေးခြင်း</p>	<p>နယ်စပ်ဒေသမှတစ်ဆင့် ရရှိ သော ကာကွယ်ဆေးများကို -</p> <p>NUG CDM ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်းများ၊ တိုင်းရင်းသား ကျန်းမာရေး အဖွဲ့အစည်းများ က ထိုးပေးခြင်း</p>

အထက်ပါ ကာကွယ်ဆေးရရှိရေး လုပ်ငန်းများအပြင် အောက်ပါလုပ်ငန်းစဉ်များကိုလည်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

- 1) ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၇) ရက်တွင် ယာယီသမ္မတ ဦးဆောင်၍ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ တိုင်းရင်းသားကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်း ကိုယ်စားလှယ်များ ပါဝင်သော အမျိုးသားအဆင့် COVID-19 ကာကွယ်၊ ထိန်းချုပ်၊ ကုသရေး ကော်မရှင်ကို ဖွဲ့စည်းခဲ့ပါသည်။ ကော်မရှင်ဥက္ကဋ္ဌ ယာယီသမ္မတကြီးက အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ၊ ကမ္ဘာ့အင်အားကြီးနိုင်ငံများနှင့် နိုင်ငံတကာ မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်း အသီးသီးသို့ မြန်မာနိုင်ငံ၏ အလွန်အရေးကြီးနေသော အခြေအနေအား တင်ပြပြီး ကူညီထောက်ပံ့မှုများ ရရှိရန် သံတမန်စာများ ပေးပို့ခဲ့ပါသည်။
- 2) တိုင်းရင်းသားကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်း အားလုံး၏ ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီး ဌာနသည် ပုံမှန်ဆွေးနွေးညှိနှိုင်း၍ Taskforce ဖွဲ့စည်းကာ COVID-19 ရောဂါ တိုက်ဖျက်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်များကို လက်တွဲလုပ်ဆောင်နေပါသည်။
- 3) ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ - COVID-19 ရောဂါ ကာကွယ်ရေး ပညာပေးအစီအစဉ်များကို ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ Website (<https://moh.nugmyanmar.org>)၊ Facebook (<https://facebook.com/MoHNUGMyanmar>) အပါအဝင် လူမှုကွန်ရက်များမှတစ်ဆင့် ဖြန့်ဝေပေးခြင်း၊ “ပြည်သူက ပြည်သူကို စောင့်ရှောက်ခြင်းခြင်း COVID-19 ရောဂါကို အနိုင်ယူပါ” Campaign အစီအစဉ်ဖြင့် ဇူလိုင်လ (၁၂) မှ (၁၈) ရက်နေ့အထိ COVID-19 ရောဂါဆိုင်ရာ အသိပညာပေး ပို့စတာနှင့် ရုပ်သံဗီဒီယိုများ ဖြန့်ဝေခြင်း ပြည်သူ့လှုပ်ရှားမှုတစ်ခုကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ပါသည်။ ဇူလိုင်လ (၁၈) ရက်နေ့မှစတင်၍ “လွတ်လပ်စွာ အသက်ရှူခွင့်” Campaign ကိုလည်း ဆောင်ရွက် သွားမည်ဖြစ်ပါသည်။

4) ကုသရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ - (၁၉-၆-၂၀၂၁) ရက်နေ့မှစ၍ တယ်လီကျန်းမာ (<https://facebook.com/telehealthmm>) အစီအစဉ်ဖြင့် COVID-19 နှင့် အခြားရောဂါဝေဒနာရှင်များကို အွန်လိုင်းမှ တစ်ဆင့် ကုသပေးခြင်း၊ ကိုဗစ်-၁၉ ဗဟုသုတစင်တာ (<https://facebook.com/ckcmohnugmm>) မှတစ်ဆင့် ပြည်သူများ သိလိုသည်များကို ဖြေကြားပေးခြင်း၊ ပြည်နယ်၊ တိုင်းအသီးသီးရှိ ကုသရေးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်နေသော ကျန်းမာရေးဝန်ထမ်းများအား COVID-19 ရောဂါ ကုသမှုလမ်းညွှန်များကို မျှဝေပေးခြင်း၊ COVID-19 ရောဂါ ကုသနည်း Webinar များ ထုတ်လွှင့်ခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ ရောဂါကာကွယ်ရေးပစ္စည်းများနှင့် ဆေးဝါး လိုအပ်ချက်များ၊ Oxygen Concentrator များကို လိုအပ်သည့်ဒေသများသို့ ထောက်ပံ့ပေးပို့လျက် ရှိပါသည်။

အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရသည် မြန်မာပြည်သူများ အေးချမ်းသာယာ၊ ဝပြောရေးကိုသာ အထူးရေးရှု၍ “ပြည်သူ့ကျန်းမာရေးသည်သာ ပထမ၊ ပြည်သူလူထုကို ပွင်းလင်းမြင်သာစွာ အသိပေးပြီးမှ ဆောင်ရွက်မည်” ဟူသော မူဝါဒများကို လက်ကိုင်ထား၍ ပြည်သူ့အားလုံး မျှော်မှန်းနေသည့် ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတော်သစ်ကို ရောက်ရှိနိုင်ရေးအတွက် “ပြည်သူနှင့်အတူ” ကပ်ရောဂါဆိုးဒဏ်ကို ကြံ့ကြံ့ခံ ကျော်လွှားကာ အားမာန်အပြည့် ဆက်လက်ကြိုးစားချီတက်သွားမည်ဟု ကတိသစ္စာပြုအပ်ပါသည်။